
BR.0002.1.6.2018  

 

    Protokół nr XXXV/18 

z XXXV sesji Rady Powiatu Chojnickiego  

odbytej w dniu 6 WRZEŚNIA 2018 r. w godz. 12
00 

– 14
00 

w siedzibie Starostwa Powiatowego w Chojnicach  

– sala konferencyjna nr 41 –  

 

Ad. 1  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: witam serdecznie na sesji Rady Powiatu 

Chojnickiego państwa radnych, dyrektorów jednostek organizacyjnych, przybyłych gości. 

Witam serdecznie media.  

Otwieram XXXV sesję Rady Powiatu Chojnickiego. (Uroczyste uderzenie dzwonka.) 

Na podstawie listy obecności stwierdzam, że w sesji uczestniczy 17 radnych, co stanowi 

quorum.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1, a lista gości załącznik nr 2  

do protokołu. Nieobecni usprawiedliwieni na sesji byli następujący radni: Waldemar 

Goliński, Mariusz Paluch.  

 

Spoza rady powiatu w sesji udział wzięli:  

1) Wojciech Adamowicz – Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Chojnicach 

2) Mirosław Czapla – Starosta Malborski  

3) Arseniusz Finster – Burmistrz Chojnic  

4) Monika Frymark – Fifielska – Dyrektor Szpitala Specjalistycznego im. J. K. Łukowicza w 

Chojnicach 

5) Marek Buza – Sekretarz Powiatu  

6) Andrzej Gąsiorowski – Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach  

7) Marek Jankowski – etatowy członek Zarządu Powiatu Chojnickiego 

8) Paweł Raczak – Radca Prawny  

9) Elżbieta Smaglinska – Skarbnik Powiatu  

10) Media lokalne 
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Ad. 2  

 

Zmian do porządku obrad nie zgłoszono.   

 

Porządek obrad XXXV sesji Rady Powiatu Chojnickiego przedstawia 

się następująco: 

 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 

2. Wprowadzenie ewentualnych zmian do porządku obrad. 

3. Wręczenie Staroście Chojnickiemu statuetki i tytułu „Samorządowiec 20-lecia”.  

4. Przyjęcie protokołu z XXXIV sesji Rady Powiatu.  

5. Sprawozdanie Starosty z działalności Zarządu Powiatu między sesjami. 

6. Sprawozdanie z działalności komisji stałych w okresie między sesjami. 

7. Zgłaszanie interpelacji i zapytań radnych. 

8. Informacja o przebiegu wykonania budżetu i kształtowaniu się wieloletniej prognozy 

finansowej Powiatu Chojnickiego za I półrocze 2018 r.  

9. Informacja o przygotowaniu placówek oświatowych do roku szkolnego 2018/2019. 

10. Rozpatrzenie projektów uchwał:  

a) w sprawie przyjęcia sprawozdań z działalności stałych Komisji Rady Powiatu 

Chojnickiego za I półrocze 2018 r., 

b) zmieniająca uchwałę nr XXXI/343/2018 w sprawie określenia zadań powiatu na które 

przeznacza się środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

w roku 2018, 

c) w sprawie udzielenia Gminie Miejskiej Chojnice pomocy finansowej w formie dotacji 

celowej z przeznaczeniem na zadanie pn. „współorganizację koncertu Zespołu Pieśni i 

Tańca „Mazowsze” z okazji obchodów setnej rocznicy odzyskania przez Polskę 

niepodległości”, 

d) zmieniająca uchwałę budżetową Powiatu Chojnickiego na 2018 rok.  

11. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  

12. Wnioski i oświadczenia radnych. 

13. Zamknięcie XXXV sesji Rady Powiatu Chojnickiego.  s 

pra 
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Ad. 3  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski poprosił pana Mirosława Czaplę  

o wręczenie Staroście Chojnickiemu statuetki „Samorządowiec 20-lecia”.  

 

Pan M. Czapla (Starosta Malborski – Związek Powiatów Polskich): Panie 

Przewodniczący! Wysoka Rado! Jest mi niezmiernie miło, że w imieniu Związku 

Powiatów Polskich to ja jako starosta malborski mogę staroście chojnickiemu, przy okazji 

powiem mojemu koledze, wręczyć tak wielkie wyróżnienie. To jest wyróżnienie związane 

z 20-leciem pracy w samorządzie. Jedno z najwyższych odznaczeń Związku Powiatów 

Polskich. Pozwolę przeczytać uchwałę Zarządu nr 92/HS/18 Zarządu V kadencji ZPP  

z dnia 4 lipca 2018 r. Odczytana uchwała wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik nr 3  

do protokołu.  

Znam Stasia Skaję, jest to długoletni samorządowiec, współpraca z nim przez 

wiele, jestem trzecią kadencję starostą, układa się wspaniale. Jest wspaniałym waszym 

przedstawicielem w związku w konwencie starostów pomorskich. Kolegą wspaniałym 

kiedy się spotykamy na Związku Powiatów Polskich wnosi bardzo wiele dla waszej 

społeczności lokalnej, ale i dla całego województwa pomorskiego. Przynosi po prostu 

wam chwałę i za to chciałbym bardzo serdecznie podziękować w imieniu wszystkich, 

którzy tą statuetkę Stasiowi Skai nadali.  

 

Następnie uroczyście wręczono Staroście Chojnickiemu dyplom i honorową statuetkę 

„Samorządowca 20-lecia” oraz kwiaty. Oklaski na sali.  

Na sali obrad pojawił się radny Marek Szmaglinski – Rada Powiatu Chojnickiego 

obradowała w 18 osobowym składzie.  

 

Pan Arseniusz Finster (Burmistrz Chojnic): Panie Przewodniczący! Panowie Starostowie! 

Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Gratuluję panu staroście odznaczenia i wyróżnienia.  

To jak pan starosta powiedział jest honor dla powiatu chojnickiego i dla rady powiatu, 

szczerze gratuluję, bo 20 lat to jest piękny jubileusz.  

Wysoka Rado! Korzystam z okazji, że jestem na sesji, a to już ostatnie  

lub przedostatnie spotkanie, chciałbym podziękować za współpracę w tej kadencji, która była 

w mojej ocenie bardzo dobra i efektywna. Jesteśmy partnerami w kilku projektach unijnych, 
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które są dla miasta Chojnice cywilizacyjne. Powiat inwestuje w mieście Chojnice i to nie 

tylko w drogi, ale i obiekty kubaturowe, za co serdecznie państwu dziękuję. To jest 

wzmocnienie potencjału powiatu chojnickiego, ale też miasta Chojnice, które jak wiemy,  

ma zaszczyt być stolicą tego powiatu. Rozwiązało się wiele problemów z obszarów życia 

społecznego.  

Moja współpraca z całym Zarządem Powiatu Chojnickiego układała się zawsze bardzo 

dobrze. Jeżeli mieliśmy jakieś różnice zdań, zawsze dochodziliśmy do rozwiązań. To jest 

najważniejsze. Oczywiście tą najprawdziwszą ocenę naszej współpracy dadzą mieszkańcy  

w czasie aktu wyborczego. Życzę, żeby on był jak najlepszy dla wszystkich.  

 

Oklaski na sali.  

 

Ad. 4 

        

Następnie przystąpiono do przyjęcia protokołu z XXXIV sesji Rady Powiatu 

Chojnickiego, który był wyłożony do wglądu w Biurze Rady, a do którego do dnia sesji  

nie wpłynęły żadne uwagi. W obecności 18 radnych Rada Powiatu Chojnickiego,  

przy głosach: 18 za przyjęła bez odczytania protokół z XXXIV sesji. 

 

 

Ad. 5 

 

W punkcie sprawozdanie starosty z pracy zarządu powiatu między sesjami:  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta) poinformował, że odbyło się jedno posiedzenie, na którym 

oprócz spraw bieżących zarząd powiatu podjął uchwałę w sprawie powołania komisji 

przetargowej do zamówienia publicznych, które chce realizować, a chodzi głównie  

o ogłoszenie przetargu na gaz, jak również rozpatrzył pisma, które wpłynęły do zarządu. 

 

Zapytań do sprawozdania nie zgłoszono.  
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Ad. 6 

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski poprosił przewodniczących komisji  

o złożenie sprawozdań z działalności w okresie między sesjami.  

 

Pan Radny M. Jakubowski (Przewodniczący Komisji Edukacji) poinformował,  

że Komisja Edukacji obradowała w dniu 4 września br. W trakcie trwania posiedzenia 

podsumowano nabór do szkół ponadgimnazjalnych na nowy rok szkolny 2018/2019. Ponadto 

– dzięki uprzejmości pani dyrektor Wydz. Edukacji – przedstawione i przeanalizowane 

zostały wyniki matur i egzaminów zawodowych w minionym roku szkolnym. Omówiono 

materiały na XXXV sesję Rady Powiatu Chojnickiego. Przyjęto sprawozdanie z działalności 

komisji za I półrocze 2018 r. i wypracowano wnioski komisji do projektu budżetu powiatu  

na 2019 rok.  

 

 

Pan Radny J. Schumacher (Przewodniczący Komisji Rewizyjnej) poinformował,  

że Komisja Rewizyjna spotkała się w dniu 4 września w Poradni Psychologiczno – 

Pedagogicznej w Chojnicach. Zakres kontroli obejmował zakres spraw formalno – prawnych, 

merytorycznych i finansowych. Komisja omówiła materiały na XXXV sesję Rady Powiatu 

Chojnickiego oraz przyjęła sprawozdanie z działalności komisji za I półrocze 2018 r.  

W imieniu komisji dodał, że z informacji przekazanej przez panią dyrektor wynika,  

że placówka ma bardzo duży ogrom pracy na rzecz osób niepełnosprawnych, dzieci, 

młodzieży. Są kontakty ze środowiskowym domem samopomocy, warsztatami terapii 

zajęciowej. Dla mnie jest to tym bardziej cenne, ponieważ też jestem blisko związany z tego 

typu placówkami. W imieniu komisji podziękował pani dyrektor i pracownikom za duży 

wkład pracy.  

 

Pani Radna T. Kropidłowska (Przewodnicząca Komisji Kultury, Sportu i Promocji) 

poinformowała, że Komisja Kultury, Sportu i Promocji obradowała w dniu 4 września  

br. Zapoznała się z planem uroczystości z okazji 100 – lecia Niepodległości Polski i bieżącą 

działalnością Spółki Promocja Regionu Chojnickiego, omówiła materiały na XXXV sesję 

Rady Powiatu Chojnickiego, jak również przyjęła sprawozdanie z działalności komisji  

za I półrocze 2018 r.  
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Pan Radny L. Zawadzki (Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Transportu) 

poinformował, że Komisja Infrastruktury i Transportu miała swoje posiedzenie 5 września br. 

Komisja omówiła stan bezpieczeństwa na terenie Powiatu Chojnickiego po nawałnicy. 

Sytuację i problemy z tym związane przedstawił inspektor pan Tomasz Warczak  

z Wojewódzkiego Inspektoratu Transportu Drogowego w Gdańsku. Pan Warczak przedstawił 

też inne problemy związane z transportem, jak i sposoby zapobiegania nieprawidłowościom 

w transporcie. Szczegółowe wystąpienie oraz dyskusję można obejrzeć i usłyszeć na stronie 

TV Chojnice. Ponadto komisja omówiła materiały na XXXV sesję Rady Powiatu 

Chojnickiego, przyjęła sprawozdanie z działalności komisji za I półrocze 2018 r. 

Wypracowała następujące wnioski do projektu budżetu Powiatu Chojnickiego na 2019 rok: 

pomoc przy rozbudowie i modernizacji Warsztatów Terapii Zajęciowej w Chojnicach, 

modernizacja drogi Krojanty – Lichnowy, rozbudowa Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych  

nr 1 im. TOW Gryf Pomorski w Chojnicach, przebudowa drogi Lubnia – Małe Gliśno, 

budowa chodnika w miejscowości Leśno przy ul. kard. S. Wyszyńskiego. 

 

Pan Radny A. Sabiniarz (Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska) 

poinformował, że Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska odbyła posiedzenie w dniu  

3 września. Komisja omówiła materiały na XXXV sesję Rady Powiatu Chojnickiego, przyjęła 

sprawozdanie z działalności komisji za I półrocze 2018 r. ponadto wypracowane zostały 

następujące wnioski do projektu budżetu Powiatu Chojnickiego na 2019 rok w sprawie: 

dokończenia drogi powiatowej na odcinku od nowego ronda w Chojniczkach do drogi  

w kierunku Jarcewa, położenia chodnika przy drodze powiatowej w Klawkowie od drogi 

wojewódzkiej w kierunku wsi, kontynuacji budowy drogi powiatowej 2624G od mostu  

w Starym Młynie w kierunku Funki, wymalowania białej linii na środku jezdni na wszystkich 

drogach powiatowych, kontynuacji budowy drogi do Łukowa – II etap, kontynuacji budowy 

drogi do Klaskawy – II etap, utwardzenie drogi Mokre – Juńcza (drugi etap), utwardzenie 

drogi powiatowej Kurcze – Bagna, poszerzenie drogi Krzyż – Kwieki – Bielawy, wykonania 

dokumentacji projektowej przebudowy drogi z Czerska do Śliwic na odcinku Złotowo – 

Ostrowite wraz z budową ścieżki rowerowej, budowy ścieżki rowerowej z Mokrego  

w kierunku Karsina do granicy gminy, utwardzenia drogi Przymuszewo – Wieś Zaborska – 

Główczewice, budowy drogi Małe Gliśno – Lubnia – granica powiatu, naprawy drogi 

powiatowej Czernica do dróg wojewódzkich, bieżącej naprawy dróg zniszczonych  

przy wywozie drewna.  
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Pan Radny Z. Mania (Przewodniczący Komisji Budżetu i Gospodarki) poinformował,  

że Komisja Budżetu i Gospodarki miała swoje posiedzenie w dniu 7 września br., na którym 

omówiła informację o przebiegu wykonania budżetu i kształtowaniu się wieloletniej 

prognozy finansowej Powiatu Chojnickiego za I półrocze 2018 roku, materiały na XXXV 

sesję Rady Powiatu Chojnickiego. Jak również przyjęła sprawozdanie z działalności komisji 

za I półrocze 2018 r. i wypracowała wniosek do projektu budżetu Powiatu Chojnickiego  

na 2019 rok w sprawie modernizacji drogi wraz z budową ścieżki pieszo-rowerowej od drogi 

235 przebiegającej przez Klawkowo do drogi 22.  

 

Pani Radna K. Kijek (Przewodnicząca Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych) 

poinformowała, że Komisja Zdrowia i Spraw Społecznych zapoznała się z bieżącą sytuacją 

finansową Szpitala Specjalistycznego im. J. K. Łukowicza w Chojnicach. Komisja 

stwierdziła, że na podstawie złożonej informacji przez panią wicedyrektor szpital posiada 

pełną płynność finansową natomiast realizacja budżetu nie jest zagrożona, jest ona zgodna  

z preliminarzem finansowym na rok bieżący. Ponadto omówiono materiały na XXXV sesję 

Rady Powiatu Chojnickiego, przyjęto sprawozdanie z działalności komisji za I półrocze  

2018 r. oraz wypracowano wnioski do projektu budżetu Powiatu Chojnickiego na 2019 rok  

w zakresie zdrowia i spraw społecznych w sprawie: utworzenia parkingu i zagospodarowania 

parku przy hospicjum w Chojnicach, nawiązania współpracy z Medyczno – Społecznym 

Zespołem Szkół Policealnych w Chojnicach odnośnie zapewnienia opieki dla osób 

niepełnosprawnych leżących w domach, przywrócenia działalności wypożyczalni sprzętu 

rehabilitacyjnego na terenie powiatu chojnickiego. 

 

Pan Radny M. Jakubowski w uzupełnieniu do złożonego sprawozdania poinformował,  

że komisja wypracowała do budżetu powiatu chojnickiego na 2019 rok wnioski w sprawie: 

wypracowania polityki płacowej w szkołach i placówkach powiatowych polegającej  

na wyciągnięciu dodatku stażowego z najniższego wynagrodzenia, budowy chodnika  

w miejscowości Moszczenica, wykonania ogrodzenia Zespołu Szkół w Chojnicach, 

wprowadzenia wewnętrznej sieci internetowych w szkołach powiatowych, zabezpieczenia 

środków na wznowienie granic dróg gruntowych podległych pod powiat, rozważenia 

bezpłatnych dojazdów uczniów do szkół powiatowych, budowa drogi w Klawkowie  

(od ul. Gdańskiej w kierunku ul. Kościerskiej).  

 

Zapytań do sprawozdań przewodniczących komisji nie zgłoszono.  
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Ad. 7 

 

Interpelacje i zapytania zgłosili następujący radni:  

 

Pan Radny T. Orzłowski: Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Wysoka Rado! Składam 

interpelację – prośbę o bieżący remont odcinkowy drogi powiatowej od Przymuszewa  

do Wysokiej Zaborskiej – doły na tej drodze, wynika to z usuwania skutków klęski  

po nawałnicy, ale taka prośba, żeby przyjrzeć się temu tematowi i podjąć interwencję.  

Druga prośba dotyczyłaby usunięcia przeszkadzających przy poruszających  

się krzewów przy drodze powiatowej z Leśna przez Czarnowo, Czapiewice do Brus  

oraz z Brus do Małego Gliśna (szczególnie na łukach dróg i w miejscach niebezpiecznych).  

 

Pan Radny A. Sabiniarz: Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Na jakim etapie  

jest sprawa szacowania szkód w lasach prywatnych uszkodzonych podczas ubiegłorocznej  

nawałnicy i czy wszyscy właściciele lasów otrzymali z tego tytułu odszkodowania?  

 Kolejne prośba o dopilnowanie prac związanych z uzyskaniem stosownej 

dokumentacji i ogłoszeniem przetargu na długo wyczekiwaną inwestycję – budowa drogi  

do Łukowa. Mieszkańcy są bardzo oburzeni tą przedłużającą się procedurą i oczekują 

rozpoczęcia realizacji tego zadania jeszcze w tym roku.  

 Ostatnie pytanie: kiedy będzie ogłoszony przetarg na utwardzenie drogi Mokre – 

Juńcza?  

 

Pan Radny M. Jakubowski: Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Pierwsza interpelacja 

dotyczy potrzeby załatania jak najszybszej dziur na drodze powiatowej Stare Parcele – 

Pawłowo. Jest tam kilka newralgicznych miejsc, są na tyle poważne ubytki, gdzie można 

uszkodzić auto a przy mijaniu się aut zwiększa się niebezpieczeństwo poruszania się tą drogą.  

 Druga interpelacja/zapytanie: czy znane są już decyzje związane z planowanym 

remontem tzw. koziej drogi z Gutowca do Zapędowa? Stan tej drogi jest katastrofalny,  

a z tego co przedstawiają mi okoliczni mieszkańcy w tym także sołtys Gutowca zarządca 

drogi czyli powiat skupia się bardziej na naprawie poboczy a nie samej drogi.  

Trzecia interpelacja – proszę o przygotowanie mi odpowiedzi na wszystkie moje 

interpelacje zgłaszane w czasie czteroletniej kadencji z wyszczególnieniem zakresu  

ich wykonania. Czy zostały wykonane czy nie zostały wykonane?  

 



9 

 

Pani Radna M. Dalecka: Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni goście!  

Moja pierwsza interpelacja dotyczy nagrody i statuetki „Samorządowiec 20-lecia”.  

Nie chciałam psuć nastojów podczas wręczania tej statuetki i już prawie uwierzyłam,  

że jest to tak prestiżowa nagroda, że tylko nieliczni starostwie w całej Polsce otrzymali  

tak wyjątkową nagrodę. Wystarczy wejść na strony internetowe i zobaczyć ilu starostów  

już w tym roku z okazji jubileuszu istnienia powiatów w Polsce otrzymało takową nagrodę 

czyli jest to nagroda dla wielu członków stowarzyszenia, ponieważ starostwo powiatowe jest 

członkiem stowarzyszenia. 

Panie starosto, powiedział pan na Komisji Edukacji, że ta nagroda jest za darmo,  

że pan nie wpłacił żadnych pieniędzy, że powiat żadnych pieniędzy nie wpłacał. 

Rzeczywiście może na samą nagrodę nie, ale chciałabym dowiedzieć się i zadać pytanie:  

od ilu lat Powiat Chojnicki należy do stowarzyszenia Związku Powiatów Polskich?  

Ponieważ rok rocznie powiat wpłaca niemałe składki członkowskie jeżeli państwo o tym 

wiecie? Jest to 0,16 gr od 1 mieszkańca czyli przy ok. 100-tysięcznym powiecie 16 000 zł 

rocznie czyli ta nagroda jest tylko i wyłącznie dla członków stowarzyszenia Związku 

Powiatów Polskich. Gdyby pan starosta nie był w związku tej nagrody i wyróżnienia dzisiaj 

by nie było. Czy w takim razie nie jest to pośrednio kupowanie sobie nagród od związków? 

Jest to prezent dla wielu starostów od stowarzyszenia szczególnie teraz na kampanię 

wyborczą się przyda.  

Mam kolejne pytanie skoro stowarzyszenie Związku Powiatów Polskich rokrocznie 

otrzymuje od powiatu chojnickiego ponad 15 000 zł to czy w ramach solidarności z naszym 

powiatem, który tak bardzo ucierpiał na skutek nawałnicy, stowarzyszenie zwolniło powiat 

chojnicki z opłacenia składek członkowskich? Powiaty z całej Polski solidaryzowały  

się i dobrowolnie wpłacały na odbudowę infrastruktury drogowej i inne zadania,  

a jak pomogło stowarzyszenie Związku Powiatów Polskich? Mało tego wspomniano,  

że taką nagrodę otrzymuje się również za działalność na płaszczyźnie ogólnopolskim. Jakie 

osiągnięcia ma pan starosta na szczeblu ogólnopolskim? Oprócz tych, które słyszeliśmy  

w ubiegłym roku, jak media w całej Polsce szeroko komentowały wydarzenia po nawałnicy, 

jakie ma pan starosta osiągnięcia na szczeblu ogólnopolskim? 

Druga interpelacja może właściwie pytania do pana przewodniczącego,  

gdyż od pewnego czasu zauważam bardzo złą praktykę pana przewodniczącego umieszczania 

„niewygodnych” projektów uchwał zgodnie ze Statutem Powiatu Chojnickiego na 7 dni  

przed sesją (§ 15 ust. 3). Wystarczy przeanalizować tylko sześć ostatnich sesji i od grudnia  
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do czerwca odbyło się 6 sesji i na tych sesjach radni otrzymali łącznie 9 projektów uchwał, 

gdzie nawet nie byliśmy w stanie się zapoznać tuż przed samą sesją. Jest to w materiałach, 

protokole wszystko ujęte. Na te 9 projektów uchwał 5 było dotyczących skarg na pana 

starostę, jeden projekt był dotyczący wygaszenia mandatów radnych i na ostatniej sesji 

położono nam tuż przed sesją 3 projekty uchwał w tym projekt dotyczący wynagrodzenia 

pana starosty. Mało tego w czasie odczytywania przez pana starostę tego projektu pan wniósł 

również jeszcze ustną autopoprawkę. To jest po prostu niedopuszczalne. Panie 

Przewodniczący dlaczego wprowadził pan taką złą praktykę i obniżył pan jakość pracy rady 

powiatu o co chodzi w tym? Czy to jest po to, żeby radni nie mieli wcześniej możliwości 

zapoznać się, przygotować się, zajrzeć np. do ustawy o wynagrodzeniach samorządowców, 

rozporządzeń. Dlaczego tak się dzieje? Może po to by ukryć przed dziennikarzami wcześniej, 

że będą niewygodne projekty uchwał na sesjach? Takie działania na ostatniej sesji 

wprowadził pan, właściwie te działania spowodowały chaos informacyjny i nikt nawet nie 

potrafił wskazać jakie wynagrodzenie pan starosta ma przed zmianami, jakie będzie miał po 

zmianach. Pan starosta nawet próbował wyliczać na kalkulatorze i też to nawet się nie udało. 

Więc to było naprawdę żenujące. Takie kombinowanie dla nikogo nic dobrego nie prowadzi. 

Jak się okazało to część uchwały, która była tak szybko podejmowana z dodatkowym 

dodatkiem dla pana starosty za niby dodatkowe obowiązki, których nikt panu staroście nie 

dodał, pan wojewoda tą część uchwały unieważnił. Jeszcze zapytam: dlaczego pan 

przewodniczący na ostatniej sesji nie poinformował radnych, że został podniesiony od 1 lipca 

panu staroście dodatek funkcyjny, bo jest inny, jest wyższy. Czy nie powinna zrobić tego rada 

powiatu czy nie powinna tego zatwierdzić? Tak jak widzę to co powinno być rzadkością stało 

się normalnością z umieszczeniem trudnych, niewygodnych projektów uchwał na 7 dni przed 

planowanymi sesjami.  

 

Pani Radna T. Kropidłowska: Panie Przewodniczący! Szanowna Rado! Chciałabym  

się zapytać czy jest wykonany projekt przebudowy drogi powiatowej  2621G Łąg – Złe 

Mięso? Jeśli nie to czy do końca tego roku będzie gotowy? 

Na sesji w czerwcu zgłosiłam uzupełnienie poboczy na drodze powiatowej z Łęga  

do Starych Prus, tam gdzie są one najbardziej wybite. Stan poboczy zagraża bezpieczeństwu 

kierowców. Problem ten zgłasza wielu użytkowników tej drogi (sołtysów, radnych 

gminnych). Ruch na tej drodze jest bardzo duży, jeżdżą tam także samochody ciężarowe. 
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Prosiłam także o ustawienie znaku ograniczenie prędkości do 60 km/h, był to wniosek 

mieszkańców ze spotkania sołeckiego. 

Chciałabym również się dowiedzieć kiedy będzie zrealizowana interpelacja dotycząca 

wyczyszczenia przepustu pod mostem na drodze powiatowej z Łęga do Starych Prus  

przy posesji nr 28 na ulicy Dworcowej? Przepust jest całkowicie niedrożny. 

Ostatnia interpelacja na prośbę mieszkańców miejscowości Kęsza przy drodze 

powiatowej 2609G proszę o postawienie przynajmniej dwóch progów spowalniających  

w terenie zabudowanym ze względu na to, że kierowcy nie przestrzegają prędkości, poruszają 

się z bardzo dużą prędkością.  

 

Pan Radny J. Schumacher: Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Chciałbym powiedzieć, 

że interpelacje, które składamy jako przedstawiciele gminy Czersk na co dzień między sobą 

dyskutujemy także nie chciałbym tutaj powtarzać niektórych interpelacji. Cieszę  

się, że koleżanka i koledzy mają tych interpelacji dużo, ja też staram się o to co mogę 

interpelować i teraz pan wicestarosta patrzy, ale wiecie jak ważne dla mnie są dzieci, 

młodzież. Zawsze się z nimi utożsamiam, wszystkie grupy seniorskie, dlatego tutaj chciałbym 

się dowiedzieć i moje marzenie, tak jak mówiłem orkiestrę zamówię, dokończenie chodnika 

w miejscowości Łubna.  

  

Pani Radna K. Kijek: Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Mam jedno zapytanie  

do zarządu: na jakim etapie jest przebudowa drogi w Granowie? Realizacja tego zadania była 

przewidziana w roku ubiegłym, jednak wiosną tego roku pan wicestarosta M. Szczepański 

zapewniał, że zadanie to będzie zrealizowane w roku bieżącym. Zatem moje pytanie:  

co się dzieje z realizacją tego zadania?  

 

Pan Radny E. Wirkus: Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Tak jak pani Krystyna 

wspomniała, tak samo interesuje mnie budowa drogi do Granowa.  

Na jakim etapie jest budowa drogi – remont drogi Ostrowite – Sławęcin i Angowice – 

Nowy Dwór? Na ostatniej sesji gminnej było bardzo dużo zastrzeżeń co do dróg 

powiatowych. Szkoda, że nikogo z zarządu powiatu nie było na tej sesji.  

Druga interpelacja chodzi o zakrzaczenia drogi od drogi 235 Powałki dworzec tam  

są zakrzaczenia takie, że nie widać. Mało tego, jak zwracają się do pana Krzysztofa Deruby 

odnośnie wycięcia, to powiedział, że to powiat, bo jest skrzyżowanie. Z drugiej strony słyszę, 

że to jednak zarząd dróg wojewódzkich, bo organ nadrzędny. Także zakrzaczenia z Krojant 
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do Kłodawy. Wiem, że to jest ulica polna, ale tam nie można już przejechać, bo tam  

są zakrzaczenia.  

 

Pan Radny S. Rząska: Panie Starosto! Mam pytanie w sprawie realizacji wniosków,  

które złożyłem 24 maja br. – jaki jest postęp ich realizacji?  

 

Pan Radny L. Zawadzki: Panie Przewodniczący! Panie i panowie radni! Moja interpelacja – 

ten temat był przez ostatnie cztery lata omawiany, wójtowie, burmistrzowie powiatu 

chojnickiego, starosta powiatu kościerskiego w tej sprawie występował i taka jest moja 

prośba, że przy końcu kadencji, żeby starostwo wystąpiło w sprawie remontu drogi Korne – 

Chojnice i Bytów – Zamarte. Przy końcu kadencji, żeby ten temat przerobić.   

 

Więcej interpelacji i zapytań nie zgłoszono.  

 

Ad. 8  

 

Radni nie wnieśli uwag i zapytań do informacji o przebiegu wykonania budżetu  

i kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Chojnickiego za I półrocze  

2018 r. Przewodniczący Rady Powiatu poinformował, że wpłynęła pozytywna opinia 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie budżetu (załącznik nr 4 

do protokołu.), którą każdy z radnych otrzymał na email.  

 

Ad. 9  

 

Radni nie wnieśli uwag i zapytań do informacji o przygotowaniu placówek 

oświatowych do roku szkolnego 2018/2019. 

 

Ad. 10 a) 

 

W obecności 18 radnych Rada Powiatu Chojnickiego – przy głosach: 18 za podjęła 

uchwałę nr XXXV/381/2018 w sprawie przyjęcia sprawozdań z działalności 

stałych Komisji Rady Powiatu Chojnickiego za I półrocze 2018 r.. 
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Ad. 10 b) 

 

W obecności 18 radnych Rada Powiatu Chojnickiego – przy głosach: 18 za podjęła 

uchwałę nr XXXV/382/2018 zmieniającą uchwałę nr XXXI/343/2018 w sprawie 

określenia zadań powiatu na które przeznacza się środki Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w roku 2018. 

 

Ad. 10 c) 

 

W obecności 18 radnych Rada Powiatu Chojnickiego – przy głosach: 18 za podjęła 

uchwałę nr XXXV/383/2018 w sprawie udzielenia Gminie Miejskiej Chojnice 

pomocy finansowej w formie dotacji celowej z przeznaczeniem na zadanie pn. 

„współorganizację koncertu Zespołu Pieśni i Tańca „Mazowsze” z okazji 

obchodów setnej rocznicy odzyskania przez Polskę niepodległości”. 

 

Ad. 10 d) 

 

W obecności 18 radnych Rada Powiatu Chojnickiego – przy głosach: 16 za  

i 2 wstrzymujących podjęła uchwałę nr XXXV/384/2018 zmieniająca uchwałę 

budżetową Powiatu Chojnickiego na 2018 rok. 

 

Uchwały podjęte przez Radę Powiatu Chojnickiego stanowią integralną część 

protokołu – odpowiednio załącznik nr 5 – 8.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski ogłosił 15 minutową przerwę w obradach, 

która trwała od godz. 12
50

 do godz. 13
05

. 

 

Ad. 11 

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: po przerwie wznawiam obrady, proszę 

pana starostę o udzielenie odpowiedzi na zgłoszone interpelacje i zapytania radnych. 
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Odpowiedzi na zapytania radnego Sławomira Rząski.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Mamy tu kilka 

punktów, które członkowie zarządu będą też odpowiadać, jeżeli pan przewodniczący pozwoli. 

Odpowiem na pytania, które dotyczą bezpośrednio mojej osoby.  

Rozpocznę od pana radnego Sławka Rząski. Wnioski, które pan składał, a mianowicie 

wniosek pierwszy dotyczył zbadania możliwości systemu ostrzegania na terenie powiatu 

przez ewentualne możliwości instytutu meteorologii, który się tutaj znajduje. Muszę 

powiedzieć, że myśmy na początku rozpoczęli rozmowy w tym temacie, ale potem  

się okazało, że jest specjalny program w tej chwili, który na terenie powiatu określa 

szczegółową pogodę, sytuacje meteorologiczne. Ten temat praktycznie jest uzupełnieniem 

tego co pan wnioskował.  

Drugi wniosek dotyczył ewentualnej rozmowy przykładowo pan burmistrz dzisiaj  

tu był można było powiedzieć, ale wystosowałem czy zarząd wystosował do pana burmistrza 

pismo, prośbę, że w przypadku kiedy będą możliwości, bo co jakiś czas są zmiany ulic  

czy konkretnie nazwy nadania ulic, żeby po prostu pana starostę, radnego pana Palmowskiego 

uhonorować nazwą ulicy. Wysłaliśmy też takie informacje za zasługi, bo trzeba też pamiętać, 

że pan starosta był honorowym obywatelem Powiatu Chojnickiego. Myślę, że ta osoba 

powinna zostać uznana za właściwą osobę do nadania w przyszłości nazwy ulic.  

 

Odpowiedzi na interpelacje radnej Mirosławy Daleckiej.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): jeżeli chodzi o panią radną Dalecką, tak w zasadzie będę 

odpowiadał pani na te pytania w taki sposób, że na pani insynuacje i wszystkie inne,  

to nie odpowiem nic z szacunku dla radnych dla tych co taką nagrodę mi przyznawali  

i z szacunku też dla siebie. Po prostu zostawię to bez komentarza, tak bym to określił. Jeżeli 

chodzi o dalsze informacje od ilu lat Powiat Chojnicki jest członkiem Związku Powiatów 

Polskich to jest od 1999 r. Jak powstały powiaty to Powiat Chojnicki uchwałą Rady Powiatu 

Chojnickiego z dnia 30 czerwca 1999 r. przystąpił do Związku Powiatów Polskich. Składki 

kształtują się w 2017 r. - 13 537 zł, w 2018 r. - 15 532 zł. Są to naprawdę duże pieniądze  

i na pewno nasz powiat na takie pieniądze nie stać. Nigdy nie było takiej opcji byśmy 

rezygnowali z działalności Związku Powiatów Polskich, bo uważam, że w korporacji takiej 

jak to stowarzyszenie powinniśmy być, to jest naszym obowiązkiem. Związek Powiatów 

Polskich przedstawia stanowiska, jest uczestnikiem rozmów samorządowych trójstronnych  
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z rządem, przedstawia stanowiska wszystkich powiatów. Mamy pewne działania, odbywają 

się szkolenia, różne inne rzeczy. Także to nie jest tak, że jest to instytucja, która jest  

na papierku i nic nie robi i tylko wręcza medale czy statuetki.  

Chciałem tylko przypomnieć, bo w tym przypadku akurat nadano mi honorową 

statuetkę i tych statuetek być może, wyróżnień przyznano samorządowca 20-lecia, bo tu jest 

napisane  jednocześnie przyznajemy tytuł „Samorządowiec 20 – lecia”, być może, bo ja nawet 

nie wiem, może być i stu starostów, którzy taki tytuł dostają, ale statuetki nie dostało np. tyle 

osób. Dostali tylko wyróżnieni, statuetkę w Województwie Pomorskim dostało czterech 

starostów. Nie będę się tłumaczył, bo to jest w zasadzie, nie powiem, z szacunku dla tych co 

przyznawali, radnych i wszystkich to po prostu przemilczę ten fakt, ale taki widocznie macie 

styl pracy.  

Jeżeli chodzi o zwalnianie ze składek po nawałnicy, to muszę pani powiedzieć,  

że Związek Powiatów Polskich rozpoczął akcję zbierania środków finansowych  

dla samorządów, które ucierpiały w nawałnicy i tak samo jak myśmy wystosowali apel,  

tak samo Związek Powiatów Polskich, a wręcz Związek Powiatów Polskich włączył  

się, bo też były przekazywane informacje, że mają pomagać, w jaki sposób pomagać  

i Związek Powiatów Polskich koordynował w niektórych działaniach. Nikt tutaj nie myślał, 

żeby cokolwiek wnioskować w ogóle o składkę. Być może gdybyśmy wnioskowali, to być 

może taką składkę by umorzyli. To jest krępujące, o co pani pyta, ale to już jest sprawa 

troszkę inna.  

Jeżeli chodzi o sprawy związane z drogami, to może pan wicestarosta  

by się ustosunkował.  

 

Odpowiedzi na interpelacje radnego Tomasza Orzłowskiego.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): Panie Przewodniczący! Wysoka Rado!  

W kolejności jak interpelacje były zadawane przez państwa radnych. Radny Orzłowski 

członek zarządu, bieżący remont odcinkowy droga Przymuszewo – Wysoka Zaborska  

to zadanie będzie realizowane kompleksowo w 2019 roku, gdyż zgłosiliśmy o pomoc rząd 

Polski, w ramach nawałnicowych środków takie zostały zabezpieczone na przyszły rok to jest 

ponad 4 km, szacunkowa wartość 900 000 zł. Te odcinki, które są bardzo zdegradowane to na 

bieżąco będą remontowane i takie w tej sytuacji będzie działanie.  

Interpelacja numer dwa usunięcie krzewów również to zadanie będzie zrobione, 

człowiek z Wydziału Inwestycji przejedzie się i zobaczy jaki to jest zakres pracy i gdy będzie 
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zakończony ten odcinek na Gutowiec, gdzie nasi pracownicy pomagają też w usuwaniu 

krzewów, które wyrastają w drogę. Także na tym odcinku również na drodze Leśno – 

Czarnowo – Czapiewice będziemy usuwać na bieżąco zakrzaczenia.  

 

Odpowiedzi na interpelacje radnego Andrzeja Sabiniarz.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): radny Sabiniarz pytał o drogę do Łukowa. 

Rzeczywiście dokumentacja projektowa przeciągnęła się, kwestie związane z uzyskaniem 

decyzji środowiskowej i ZRID-u również. Pan radny jest na bieżąco w temacie, zapytuje i wie 

na jakim etapie jest to wszystko. Toczy się postępowanie w sprawie wydania ZRID-u i zaraz 

jak będzie prawomocne zezwolenie na realizację inwestycji drogowej czyli tzw. ZRID 

ogłaszamy jeszcze przetarg w tym roku z etapowaniem. Pierwszy etap w roku bieżącym  

i kolejny przewidujemy już w roku następnym. Oczywiście warunek jest taki, że przetarg 

rozstrzygniemy w takich kwotach, że budżet powiatu będzie na to stać.  

Jeżeli chodzi o Mokre – Juńcza to na początku przyszłego tygodnia przetarg będzie 

ogłoszony, całość dokumentacji znajduje się już u pełnomocnika zamówień publicznych  

i ta droga będzie na odcinku prawie kilometra utwardzona kruszywem łamanym o grubości  

15 cm łącznie z rowami odwadniającymi.  

 

Odpowiedzi na interpelacje radnego Macieja Jakubowskiego.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): jeżeli chodzi o radnego Jakubowskiego, łatanie 

dziur Stare Jarcewo – Pawłowo, tam też zakończymy prace na Gutowcu i będziemy w drugiej 

kolejności realizować. W miesiącu wrześniu to będzie zadanie realizowane.  

Jeżeli chodzi o drogę to Gutowca to są środki, które otrzymaliśmy również  

z tzw. nawałnicowych. Wartość zadanie prawie 1 900 000 zł. Dlaczego nie drogi, dlatego,  

że służby wojewody, które jeździły oceniać i szacować szkody jednoznacznie stwierdziły,  

że przy drogach bitumicznych w zasadzie można tylko remontować pobocza.  

My zgłaszaliśmy potrzebę remontu całych dróg łącznie z nakładką na tych drogach. Komisja 

nie uznała nam tego. Musieliśmy zrobić poprawki i dlatego te środki, które są na naprawę 

dróg po nawałnicy, one tylko i wyłącznie dotyczą poboczy. Wiem, że na terenie powiatu 

sępoleńskiego dopuszczono również nakładki. Nie wiem dlaczego tak się dzieje, to chyba  

w zależności od wojewody tak komisje szacują. Jest bardzo duży problem my to zgłaszaliśmy 

wielokrotnie, aby jeszcze raz komisje przystąpiły do działania, bo jeżeli się ogłasza, że takie 
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potężne środki będą na drogi powiatowe, gminne to w pierwszej kolejności te środki powinny 

być przeznaczone właśnie na te tereny, które były dotknięte nawałnicą i tereny, przez które 

przetacza się tysiące, żeby nie powiedzieć miliony m
3
 drewna w wyniku pozyskania tego 

materiału i surowca. Także nasze drogi są degradowane, a nic się nie mówi o tym, że te tereny 

będą jakby dodatkowo w priorytecie traktowane jeżeli chodzi o odbudowę dróg. Jest bardzo 

duży problem, państwo to widzicie już nie wspominając o drogach gruntowych, po których 

przejeżdża pojazd w warunkach pogodowych, gdy pada, to drogi są praktycznie zrujnowane. 

Lasy Państwowe jak mogą to sobie radzą, część odcinków naprawiają, ale to jest naprawdę 

niewystarczające. Także na pewno będziemy apelować i to jest temat, który myślę,  

że w przyszłym roku będzie jednym z najważniejszych zadań dla nowej rady.  

Odpowiedzi na interpelacje myślę, że pan starosta odpowie, bo padło też takie pytanie, 

żeby odpowiedzieć na piśmie jakie interpelacje były zadane, żeby przypomnieć.  

 

Pan Radny M. Jakubowski: niekoniecznie, wiem, jakie były zadane, a chodzi mi o stan 

realizacji albo ewentualnie czas kiedy będzie realizacja?  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): panie przewodniczący, ale były odpowiedzi, na pewno pan 

dostał to na jakim etapie czy do wiadomości czy cokolwiek innego. Myśli pan, że wszystkie 

wnioski, które pan składał muszą być realizowane? 

 

Pan Radny M. Jakubowski: nie, tego nie powiedziałem. Jeżeli dostaję odpowiedź i jest 

termin wyznaczony, a w terminie powiat się nie wywiązuje, to pytam się: kiedy to będzie 

wykonane? Jak już jestem przy głosie, to śmiem zauważyć, że tutaj część radnych pyta  

się o wnioski, np. kolega Sławek Rząska pytał się o to kiedy będą wykonane albo jak się mają 

te wnioski, interpelacje zgłaszane na sesji majowej? Także to się powtarza, to nie jest tak,  

że znikąd sobie wziąłem zapytanie.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): pan Sławek dostał na piśmie też odpowiedź. 

 

Pan Radny S. Rząska: nie dostałem żadnej odpowiedzi na piśmie.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): to jeżeli były interpelacje, na które wydział nie 

odpowiedział, to myślę że wydział ma wystarczająco dużo pracy bieżącej, na to, żeby teraz 

jeszcze każdy radny, 21 radnych zapyta co zgłasza i na jakim etapie jest, pewne rzeczy 
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zostały zrealizowane, część nie została. Apelowałbym, aby sprecyzować na które rzeczy nie 

zostały udzielone odpowiedzi bądź też, na które została udzielona odpowiedź, ale ona jest 

niepełna czy nie daje obrazu jak wygląda sytuacja. Wtedy na pewno będzie nam łatwiej.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): dobrze przygotujemy to tak, jak pan sobie życzył. 

 

Odpowiedzi na interpelacje radnej Teresy Kropidłowskiej.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): radna Kropidłowska, projekt Łąg – Złe Mięso 

termin realizacji będzie z projektantem do 31 grudnia br.  

 Łąg – Stare Prusy utwardzenie poboczy – zadanie będzie realizowane w pierwszej 

kolejności tak jak już wspominałem na ponad 6 mln zł na drogach, które zostały 

zdegradowane przez nawałnicę i w pierwszej kolejności tam realizujemy te zadania. 

Następnie będziemy wchodzić, to jest znany temat, on się już powiela któryś raz, no trochę 

cierpliwości też byśmy prosili, żeby mieć, bo zadanie będzie zrealizowane. 

Jeżeli chodzi o ograniczenie prędkości do 60 km/h nie mam wiedzy dziś na ten temat, 

ale zerkniemy do dokumentów czy tam było to zapytanie i na jakim etapie jest czy komisja 

już wypowiedziała się w temacie.  

Tak samo przepust, dwa przepusty z moich informacji wiem, dwa wyczyszczone na ul. 

Dworcowej, a ten kolejny jeżeli jest taka potrzeba, to w trybie pilnym będzie również 

wyczyszczony i jeżeli chodzi o progi spowalniające to tutaj cała procedura. Coraz częściej 

niestety pojawiają się wnioski o progi spowalniające, ale zgodnie z przepisami to nie jest tak, 

naprawdę wyjątkowe sytuacje powodują, żeby na drogach powiatowych instalować progi 

spowalniające. Najczęściej progi zgodnie z przepisami stawia się na drogach wewnętrznych 

bądź miejskich, gdzie jest naprawdę bardzo duże natężenie ruchu i bardzo dużo pieszych, 

którzy korzystają czy przy szkołach, gdzieś tam w takich miejscach, ale jeżeli to są drogi 

powiatowe, które są wyższego rzędu, to te okoliczności muszą być bardzo istotne, żeby takie 

progi montować. Także też tak trochę bym apelował do tego, żeby nie przesadzać,  

bo to też zwalnia ruch, ale też jeżeli to jest jakaś mała wioska, gdzie kilka osób w ciągu dnia 

przechodzi z jednej strony na drugą, to naprawdę nie jest to taka potrzeba istotna,  

ale przeanalizujemy ten temat i będzie odpowiedź.  
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Odpowiedzi na interpelacje radnego Jarosława Schumachera.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): pan radny Schumacher rozumiem, że orkiestra 

jest przygotowana i czeka na sygnał tak, żeby odbębnić. Wie pan, projekt przygotowaliśmy, 

przetarg ogłosiliśmy i kwota, którą wykonawcy zaproponowali 800 000 zł na chodnik to jest 

kwota, która nas zbija z nóg i będziemy szukać rozwiązań takich, żeby wspólnie z sołectwem 

zapewnić bezpieczeństwo poprzez takie rozwiązania być może tymczasowe, ale takie, które 

pozwolą na to, że te kilka dzieci będzie się poruszać po chodniku, żeby miały zapewnione 

bezpieczeństwo. Pomysłu jeszcze na to do końca nie mam, są pewne możliwości, można 

przekazać materiał np. dla sołectwa i sołectwo własnymi siłami mogłoby zrealizować może 

nie ciąg pieszy tylko właśnie taki mini chodniczek, bo takie rzeczy kiedyś tam robiliśmy. 

 

Pan Radny J. Schumacher: tam nie jest kilka czy kilkoro dzieci, ale tam w tej chwili 

dowożone są dzieci z Czerska, także ta szkoła zwiększyła liczbę swoich uczniów.  

Jest to bardzo potrzebne.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): tak jak wspomniałem, będziemy wspólnie 

analizować jakie rozwiązanie przyjąć, żeby w jakimś sensie to zrealizować, bo na pewno nie 

będziemy budować chodnika za 800 000 zł w miejscowości Łubna.  

 

Odpowiedzi na interpelacje radnych Krystyny Kijek i Eugeniusza Wirkusa.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): jeżeli chodzi o panią przewodniczącą Kijek  

i pana radnego Wirkusa pozwolę sobie odpowiedzieć łącznie na tą interpelację i w zasadzie 

cieszę się, że takie pytanie padło, a dotyczy to m.in. Granowa, Nowe Ostrowite – Sławęcin, 

Angowice – Nowy Dwór. Zakrzaczenia będziemy wycinać na bieżąco, także tu nie ma 

problemu, ale te pytania łączą się.  

Dzisiaj ukazał się taki artykuł w portalu i w radiu Weekend zacytuję: „Radni z Gminy 

Chojnice mają pretensje do Powiatu Chojnickiego, brak odzewu na wnioski mieszkańców, 

dbałości o stan dróg. (…)” Taki był zarzut radnych „ (…) Podczas ostatniej sesji radni gminy 

jednomyślnie skrytykowali powiat za brak współpracy w kwestii dróg.” Powiem szczerze,  

że bardzo mnie to zabolało, bo tak jak współpracujemy z gminą Chojnice i z wójtem gminy 

Chojnice, tak oprócz miasta takiej współpracy nie ma. A ta współpraca to nie są tylko puste 

słowa, to są fakty. W tej kadencji, żeby przypomnieć radnym gminy Chojnice, realizowaliśmy 
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na terenie gminy Chojnice takie zadania jak: remont drogi 235 do miejscowości Krojanty 

wraz z budową ciągu pieszo rowerowego o długości 1,9 km za kwotę 4 468 000 zł, Nowa 

Cerkiew – Lotyń 2 400 000 zł, Silno – Ostrowite 3 390 000 zł. Kolejne zadanie, które będzie 

realizowane, bo jesteśmy po przetargu, to Powałki – Kłodawa 500 000 zł. Zadanie, które jest 

realizowane w trakcie, Charzykowy – Chojniczki i drogi 212, 7 159 000 zł. To są zadania  

o łącznej wartości 17 509 000 zł tylko na terenie gminy Chojnice. To jeżeli radni gminy 

mówią, że nie ma współpracy z powiatem w zakresie dróg, to ja powiem szczerze jestem 

bardzo zdziwiony. Ten przekaz jest bardzo zakłamany w sesji rady gminy. Powiem  

za słowami wójta, którego komentarz do pewnego wydarzenia, które miało miejsce  

w Charzykowach w okresie letnim, gdzie śpiewano piosenki żeglarskie i pewnego incydentu, 

to powiem, że ja naprawdę nie mam komentarza. Jeżeli na terenie jednej gminy inwestujemy 

17 500 000 zł i do tego dodam zadanie, które będzie ogłoszone dziś Nowe Ostrowite – 

Sławęcin, kosztorys jest na 2 153 000 zł, Chojniczki 300 mb po to, żeby po zrealizowaniu 

skrzyżowania w Chojniczkach, żeby dalszy ciąg zrobić do drogi, która idzie do Jarcewa 

kosztorys 452 000 zł i chcemy zgłosić również po raz kolejny Klawkowo od drogi 

wojewódzkiej 235 do miejscowości Klawkowo wraz z budową ciągu pieszo rowerowego 

1 875 000 zł. Gdybyśmy te wszystkie zadania realizowali to wyjdzie na to, że na terenie 

gminy Chojnice w ciągu czterech lat zainwestowaliśmy w drogi 22 mln zł.  

Jeżeli radni gminy nie wiedzą co się dzieje na terenie ich gminy, to mi naprawdę jest 

bardzo przykro, bo to mówienie jednym głosem, ja się dziwię radnym z Charzyków,  

że oni nie widzą, że jest realizowana inwestycja na terenie ich gminy. Radni, którzy mieszkają  

w Silnie nie widzą, że zadanie jest realizowane za ponad 4 mln zł. Także naprawdę trochę 

emocjonalnie odpowiadam, ale jeżeli 20 mln z budżetu powiatu idzie tylko na jedną gminę,  

to bym się nie dziwił, że radni z gminy Czersk, Brusy i z miasta Chojnice mieliby do nas 

olbrzymie pretensje dlaczego tak mocno inwestujemy na terenie gminy, a radni gminni 

mówią, że brak współpracy w kwestii dróg.   

 

Pan Radny E. Wirkus: nie czytałem tego, ale nasuwa się wniosek, żeby od czasu do czasu  

ktoś z zarządu poszedł na taką sesję gminy Chojnice, Czerska i wtedy byście wiedzieli.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: panie radny, ale radni mogą też przyjść  

do nas.   
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Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): jest tak, że państwo reprezentujecie każdą 

gminę, więc naprawdę ta wiedza jest powszechnie dostępna i to państwo macie codzienny 

kontakt z mieszkańcami i państwo możecie przekazywać im te informacje na zebraniach 

sołeckich, na posiedzeniach rad gminy. Te dane są dostępne, wystarczy tylko podejść do nas, 

zapytać się i będzie jasna sytuacja. Myślę, że ci radni doskonale wiedzą, jak wygląda 

inwestowanie na terenie gminy Chojnice, ale tylko jeszcze dopowiem, dlaczego tak dobrze 

inwestujemy. Dlatego, że ze strony wójta Zbigniewa Szczepańskiego i ze strony burmistrza 

jest współpraca taka, że jeżeli mówimy o tym, że jest partycypacja w układzie własnym 50% 

nie ma problemu żadnego, dlatego tak dużo możemy realizować zadań, bo w tym każdym 

zadaniu praktycznie wójt dokłada do wkładu własnego połowę tak jak powiat.  

Na Granowo dokumentacja projektowa jest przygotowana i będzie zgłoszenie,  

tylko to zadanie opiewa na ponad 2 mln zł. Także nawet gdybyśmy mieli wielkie chęci,  

nie jesteśmy w stanie tego zrealizować bez udziału finansowego gminy albo środków 

zewnętrznych. To jest jedyna możliwość. Oczekujemy bardzo na zapowiedzi 5 mld na drogi 

gminne, powiatowe, czekamy na konkrety, bo na razie są zapowiedzi, mamy przygotowane 

dokumentacje. Także jeżeli tylko program zostanie ogłoszony, będą konkursy ogłoszone te 

drogi jak Łąg – Złe Mięso, która idealnie nadaje się do tego programu czy Granowo czy też 

nawet jeżeli premier mówi o budowie chodników, to Łubna i budowa chodnika również 

wpisałaby się w ten temat. Także my tylko czekamy na konkrety, a dalej będziemy działać.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): Panie Przewodniczący! Chciałbym tylko wyjaśnić panu 

radnemu Rząsce. Panie Sławku, mam tu dwie pana interpelacje i na dole jest napisane do 

wiadomości otrzymał Sławomir Rząska na jednym i na drugim. Nie wiem, czy pan nie dostał 

odpowiedzi na te pisma? Rozpatrywane były 5 czerwca na jednym posiedzeniu. Wystąpiliśmy 

pismo do urzędu miasta i dostał pan do wiadomości, być może korespondencja  

się zawieruszyła. W każdym bądź razie my staramy się tych terminów w miarę możliwości, 

jeżeli są takie, dotrzymywać.  

 

Odpowiedź na interpelację radnego Andrzeja Sabiniarza.  

 

Pan M. Jankowski (etatowy członek Zarządu Powiatu Chojnickiego): Panie 

Przewodniczących! Szanowna Rado! Na interpelację radnego Sabiniarza, czy właściciele 

otrzymali odszkodowanie za uprzątnięcie? W tej chwili stan jest następujący, że liczba 

zgłoszeń uprzątnięcia to jest 107, a 95 zostało skierowanych o uruchomienie środków, 
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jest to zgodnie oczywiście z procedurą. Szacowana kwota do wypłaty 320 000 zł. To co jest 

zrealizowane to 34 wnioski na kwotę 116 000 zł i na bieżąco te wnioski spływają i zgodnie  

z procedurą kierowane są do nadleśnictw o wykonanie protokołów końcowych, wtedy 

poprzez nadleśnictwo do Generalnej Dyrekcji Lasów Państwowych. Jest to długa droga  

i dlatego też jakby całe uzyskanie i przelanie pieniędzy na konto właścicieli trochę to trwa,  

ale ta procedura jest tak ustalona przez generalną dyrekcję.   

 

Pani Radna M. Dalecka: chciałabym się odnieść do wypowiedzi pana starosty, który 

powiedział, że to jest krępujące, że musi mówić, że 15 000 zł przeznacza na stowarzyszenie 

Związku Powiatów Polskich. Panie starosto radnego obowiązkiem jest pytać się o wszystkie 

wydatki, jakie ponosi powiat, to nie może być krępujące, tak wygląda po prostu 

transparentność, to po pierwsze.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: pani radna, to jest punkt odpowiedzi  

na interpelacje.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): niech pani nie mówi o tym, bo ja wcale o tym nie myślałem, 

ja mówiłem o krępujących pytaniach, które pani zadała w stosunku do mojej osoby, dlaczego 

ja dostałem, dlaczego zasłużyłem  itd., to jest śmieszne. 

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: pani radna będzie pani mogła zabrać głos 

w kolejnym punkcie, dobrze? 

 

Pani Radna M. Dalecka: myślałam, że mogę się tutaj odnieść.  

  

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: tak jeżeli nie zostało udzielone jakieś 

pytanie, w tej chwili są udzielane odpowiedzi.  

 

Pani Radna M. Dalecka: ale nie została udzielona odpowiedź na pytanie o dokonania  

na szczeblu ogólnokrajowym, bo pewnie tych osiągnięć po prostu nie ma. 

 

Pan M. Jankowski (etatowy członek Zarządu Powiatu Chojnickiego): chciałbym jeszcze 

uzupełnić tą odpowiedź, bo pani też przytaczała przykłady w jakiej wysokości jest ta opłata, 

ta stawka kapitacyjna na głowę do związku powiatów. Otóż są korporacje związkowe 
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samorządowe tak jak Związek Powiatów, Związek Metropolii Małych Miast, Związek Miast 

Polskich, Związek Gmin Wiejskich. Związek Powiatów Polskich m.in. realizuje zadania 

reprezentując powiaty w komisji wspólnej rządu i samorządu. Myślę, że odpowiedzią na pani 

pytanie co się dzieje z tymi pieniędzmi, że kupowane są jakieś wyróżnienia, to jest nie nazwę 

tego dosłownie, ale myślę, że jest pewnym nadużyciem, dlatego, że my w sumie otrzymujemy 

ze związku powiatów interpretacje prawne czy swego rodzaju opinie, również są opiniowane 

projekty ustaw sejmowych, więc myślę, że należałoby poznać cały statut i regulamin pracy 

związku powiatów, żeby w taki sposób wyciągać tak daleko idące wnioski. Z pewnością jest 

to, gdyby takim tokiem podsumowania pani zarzuciła, że co my z tego mamy, bo starosta 

płacąc 16 000 zł na rok to sobie to kupił. To jest nieprawda, to jest wręcz oszczerstwo, więc 

myślę, że tu pani nadużyła, myślę jak gdyby nadinterpretacja to jest.  

 

Odpowiedź na zapytanie radnej Mirosławy Daleckiej.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: Szanowna Pani Radna! Pytanie kierowane 

do mnie, a ja powiem tak krótko, ale myślę, że dosadnie. Jakość, forma świadczy o tym,  

że kompletnie nie ma pani pojęcia o funkcjonowaniu rady. Nie zdarzyło się, aby chociaż 

jeden raz materiały nie zostały dostarczone w wyznaczonym terminie. Zawsze są  

w wyznaczonym terminie. Nigdy się nie zdarzyło opóźnienia chociaż jeden dzień. Tutaj 

dziękuję paniom z Biura Rady, które pracują jak mrówki bardzo ciężko i zawsze wszystko 

jest punktualnie. Jak pani dokładnie wie, myślę, że pani czytała statut, może tego punktu pani 

nie przeczytała § 19 pkt 6: „Rada może uchwalić w trakcie obrad uzupełnienie lub zmianę 

ustalonego porządku obrad wyłącznie z ważnych powodów na wniosek Przewodniczącego 

Rady, Komisji, Klubu Radnych lub Zarządu.” Szanowna pani radna na 384 uchwały 9 uchwał 

zostało wprowadzone na sesji, nie sprzeciwiała się pani temu, a jakie były ważne uchwały? 

Zasłużony dla powiatu chojnickiego dla śp. Mieczysława Pruskiego, ważne czy nieważne dla 

pani?  

 

Pani Radna M. Dalecka: panie przewodniczący mówiłam o pół roku czyli o sześciu 

ostatnich sesjach, gdzie były wprowadzone projekty uchwał.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: pani radna nie chodzi mi o ostatnie sześć, 

jest to punkt, który jest specjalnie w każdym porządku obrad „wprowadzenie ewentualnych 

zmian do porządku obrad” na każdej sesji podejmowany moment, to jest punkt dla mnie. Pani 
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przeszkadza, pani zawsze przerywa, wszystkim pani przerywa, wszystkim po kolei. Jest  

to punkt, który jest głosowany bezwzględną większością głosów. Co ja mogę za to, że gonią 

terminy. Projekt uchwały w sprawie środków PFRON, skargi na starostę termin,  

czy ja ze względu na jedną skargę, którą czytamy i z góry widzimy, że jest abstrakcyjno – 

absurdalna, ja mam zwoływać was wszystkich, wasz cenny czas poświęcać na kolejną sesję, 

na kolejny termin? Zdaje sobie pani sprawę, nie jest pani sama, 21 osób plus dyrektorzy, 

wszyscy pracują nad tym. Druga sprawa wprowadzenie PFRON, termin, mieszkańcy czekają 

za środkami. Miałem to przedłużyć o kolejny czas? Nie mogłem, podejmuję pełną 

odpowiedzialność za te terminy. Wynagrodzenie, termin do końca czerwca, tak jak mówiłem, 

zwołujemy kolejną sesję? Nie zwołujmy, wprowadziliśmy w terminie pkt 2 tak jak  

w dzisiejszej sesji „wprowadzenie ewentualnych zmian do porządku obrad.” Kolejny projekt 

uczczenie ofiar nawałnicy, tak samo ten punkt został wprowadzony. Dla mnie to są sprawy 

bardzo ważne i na kolejnej sesji tak samo, jeżeli będzie taka sprawa na pewno zaproponuję 

państwu, aby taki punkt wprowadzić i nie zawaham się proszę pani.  

 

Na tym odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych zakończono.  

 

Ad. 12 

 

W punkcie wnioski i oświadczenia radnych głos zabrali następujący radni:  

 

Pan M. Szczepański (Wicestarosta): Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Niestety  

z żalem muszę zabrać głos w kwestii wyróżnienia, które otrzymał pan starosta, a wiedzmy,  

że to wyróżnienie kierowane jest do wszystkich, którzy zarządzają powiatem łącznie  

z radnymi, bo starosta to jest pierwszy wśród równych i reprezentuje powiat na zewnątrz. 

Dziwię się, ze pani radna Dalecka, która stara się zawsze przygotowywać do swoich 

odpowiedzi, nie odrobiła lekcji poprzez to, że nie weszła na stronę ZPP i przeczytała czym  

się zajmuje ZPP, bo mam wrażenie, że pytając czym się zajmuje pani takiej wiedzy nie 

posiadała. Przeczytam jakie są najważniejsze cele ZPP: reprezentuje powiaty na forum 

ogólnopaństwowym i międzynarodowym, inicjuje i opiniuje projekty aktów prawnych, 

dotyczących samorządów terytorialnych, propaguje wymiany doświadczeń w zakresie 

wykonywanych zadań własnych i zadań z zakresu administracji rządowej, inspiruje  

i podejmuje wspólne inicjatywy mające wpływ na rozwój społeczności powiatowych, 

przygotowuje opinie aktów prawnych ustaw, uchwał i reprezentuje samorządy powiatowe  
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na forum komisji wspólnej rządu i samorządu terytorialnego. Tych zadań jest zdecydowanie 

więcej i puenta tego jest taka, że pani słowa, które dokładnie sobie zapisałem „kupowanie 

sobie nagród”, „prezent od stowarzyszenia”. W tym stowarzyszeniu jest 306 samorządów 

powiatowych, pani pewnie wie ile jest samorządów w Polsce także nie będę pani odpytywał  

o to, żeby nie zostać posądzonym o to, że radny nie jest od tego, żeby go odpytywać,  

więc na 306 samorządów powiatowych, którzy płacą 16 000 zł dla mnie żenująco niskie 

składki jeżeli chodzi o działalność i rzecz, którą wykonuje ZPP dla powiatów. Zamiast  

się cieszyć  rozumiem, że pani trudno się cieszyć z sukcesów pana starosty, bo przecież pani 

nie od tego jest. Rozumiem krytykę, ale konstruktywną krytykę, ale mówienie sobie  

albo zarzucanie komuś, że ktoś kupuje sobie nagrody, to jest po prostu żenujące. Dziwię się, 

że z pani ust padają takie słowa, bo to są słowa bardzo mocnego kalibru i takie sowa nie 

powinny paść. Można mówić o wielu innych rzeczach, które zresztą pani przytacza,  

ale mówienie o tym, że ktoś sobie coś kupuje albo dostaje prezenty od stowarzyszenia  

to znaczy, że jest kompletnym ignorantem i nie wie na czym polega funkcjonowanie 

stowarzyszeń i dlaczego samorządy funkcjonują w takich stowarzyszeniach, bo miasto  

i gmina Brusy, Czersk również są w związkach branżowych. Dlatego dziwię się, jest mi  

po prostu przykro, że w taki sposób pani reaguje na to, że nasz samorząd powiatowy został 

zauważony zresztą nie po raz pierwszy.  

 

Pani Radna M. Dalecka: Panie Przewodniczący! Jestem po prostu zażenowana, że ciągle 

zmienia się moje pytania. Dlatego mam wszystko sobie zanotowane, żeby panowie  

nie zmieniali moich pytań. Nie pytałam o to jakie obowiązki ma, bo doskonale wiem, 

zajrzałam sobie wszędzie i nie trzeba być panie wicestarosto członkiem ZPP, aby korzystać  

z biuletynów, rekomendacji, analiz, banków danych. One są dostępne dla wszystkich  

i nie trzeba płacić ponad 15 000 zł i każdy ma do tego dostęp, nie musi za to płacić.  

To po pierwsze, a po drugie nie użyłam słowa kupuje – tutaj pan Jankowski i pan – 

zmieniacie moją wypowiedź próbując wręcz wmówić mi, że ja użyłam słowo kupuję  

czy w takim razie nie było to opłacenie tytułu powiedziałam a nie kupowanie, więc proszę  

nie zmieniać, bo potem kiedy ja chcę, jak gdyby sprostować wypowiedzi panów z zarządu,  

to od razu pan przewodniczący mówi, że ja ciągle się wtrącam, że ja po porostu przeszkadzam 

każdemu. To jest Rada Powiatu Chojnickiego i każdy radny ma prawo się wypowiedzieć i ma 

prawo też sprostować wypowiedź, którą ktoś inny przekręca.  
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Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: tak pani radna każdy ma prawo  

się wypowiedzieć i wszystkim radnym nie wolno przeszkadzać.  

 

Pan M. Jankowski (etatowy członek Zarządu Powiatu Chojnickiego): tutaj pani radna 

zarzuca nam, że nie użyła takiego słowa, odczytam jak dokładnie pani zapytała: czy nie jest 

to kupowanie nagród. To jest jednoznaczne.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: panie starosto, ja nie ukrywam, że pani 

radna z tego co słyszę, chciałaby, żebyśmy byli powiatem tego typu którejś kategorii,  

że byśmy sobie kupowali biuletyny, bo podobno możemy robić jakieś biuletyny, broszurki  

i byli powiatem w skali powiatów naszej Rzeczypospolitej Polskiej bez prawa głosu.  

Ja się bardzo cieszę, że jedzie pan na konwent starostów, że ma pan prawo głosu, że może pan 

się wypowiedzieć, że przedstawi pan nasze problemy. Szanowni państwo! Uczestniczę  

w Forum Przewodniczących Rad i Powiatów Pomorza, mamy szkolenia. Jeżeli chodzi  

o ta nawałnicę, to nie jest tak pani radna, że starostowie sobie wzięli, ach była ta nawałnica,  

to przekażemy część pieniędzy. Prosiłem przewodniczących, przekazali pieniądze.  

Nasze samorządy, pan starosta w forum uczestniczył, cała analiza, sytuacja, sprawozdanie nie 

wszystkie powiaty część powiatów przekazała bardzo duże pieniądze. To nie jest tak,  

że jesteśmy sobie powiatem – my chcemy być dobrym, najlepszym powiatem i panie starosto 

powiem tak, dlaczego nie możemy się cieszyć z rzeczy fajnych. Dostał starosta statuetkę – 

brawo panie starosto. Jaki jest powód, żeby to negować? Nie znajduję ani jednego, nie jest 

pan rok starostą, jest pan w tej chwili w zarządzie, którą kadencję niech pan przypomni?  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): czwartą.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: kompletnie nie rozumiem dzisiejszej sesji.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): może pani przewodnicząca nie wie, bo doszła do nas jako 

rezerwowa z listy komitetu partyjnego, dlatego może nie zna moich zasług. Może w ostatniej 

chwili dowiedziała się o niektórych sprawach i być może to ma wpływ, że neguje moją osobę 

albo cokolwiek innego. Zresztą ja to już powiedziałem kiedyś, to nie ja sam sobie 

przyznawałem tą nagrodę, wyróżnienie, zasłużony to też dostają ludzie za pracę.  

Nie komentuję tego i nie odpowiadam na pytania.  
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Pani Radna M. Dalecka: to z jakiej listy ktoś wchodzi, to naprawdę nie ma żadnego 

znaczenia, panie starosto, to że ja weszłam później, to też nie ma znaczenia. Liczy się praca 

radnego, a nie to kiedy kto wchodzi do pracy w radzie, to po pierwsze. Teraz do pana 

przewodniczącego bądź też do zarządu, bo na jedno moje pytanie nie uzyskałam odpowiedzi 

podczas interpelacji: czy od 1 lipca zmienił się panu staroście dodatek funkcyjny, bo tego nikt 

nie podał dzisiaj?  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): odpowiadając na pytanie dotyczące dodatku funkcyjnego. 

Chciałem zauważyć, że rada powiatu podjęła uchwałę dotyczącą obniżenia wynagrodzenia 

starosty jeżeli chodzi o pensję zasadniczą i składniki, które zostały określone  

w rozporządzeniu. W tych składnikach miałem dodatek funkcyjny, który wynosił 2 050,- zł,  

a przy nowej uchwale rady, za którą pani głosowała, dodatek funkcyjny wzrósł mi o 50 zł 

czyli mam dodatek 2 100 zł. Niektórym nie podobały się te dodatki, że musieli brzydko 

mówiąc zakablować do wojewody. Głosują za, a potem kablują. To się nazywa hipokryta 

chyba.  

 

Pani Radna M. Dalecka: ad vocem hipokryzją nie jest podpisywanie się pod pismem  

do pana wojewody, gdzie tak jak mówiłam, pan przewodniczący wprowadził taki chaos,  

że nikt na dobrą sprawę nie wiedział, jak przy tej uchwale powinien głosować, ponieważ ten 

dodatek specjalny, który pan autopoprawką wnosił powinien być przegłosowany kolejnym 

projektem uchwały. Wówczas byłaby przejrzystość w projektach uchwał. 

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): panie przewodniczący, przecież pan nie zwołał w trybie 

specjalnym rady, żeby od decyzji rozstrzygnięcia zastępczego wojewody się odwołać.  

Nie zrobił pan tego, mógł pan, bo inne samorządy, gdzie ten drugi dodatek był przyznany 

poszły do sądu. Nie znamy rozstrzygnięć. Zobaczymy jakie będą rozstrzygnięcia czy pani 

wywody były słuszne czy niesłuszne. Jeżeli będą słuszne, to powiem, tak miała pani rację, 

jeżeli nie miała pani słuszności, to tylko pani zamieszanie zrobiła nic więcej.  

 

Pan Radny L. Redzimski: Panie Przewodniczący! Chciałbym odnieść się do sprawy,  

o której tutaj jest mowa nagrody dla pana starosty. Nie kwestionuję zasług czy stosunku 

emocjonalnego do tej nagrody. Każdy ma prawo mieć poglądy takie czy inne natomiast nie 

jest dla mnie do przyjęcia czas, w którym pan tą nagrodę otrzymuje na 40 dni przed 

wyborami. Co stało na przeszkodzie, żeby tą nagrodę odebrać czy otrzymać na początku roku 
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kiedy zaczynały się obchody 20-lecia samorządu. Skojarzenia mieszkańców Powiatu 

Chojnickiego są jednoznaczne na czas przyznania tej nagrody. Podkreślam jeszcze raz, 

nie kwestionuję czy jest uzasadniona czy nie, nie mnie to oceniać. Nie znam pana działalności 

na forum ZPP i przypomina mi się historia sprzed ośmiu lat na tej sali, kiedy również  

w okresie właściwie kampanii wyborczej przydzielono nagrody trzem włodarzom Powiatu 

Chojnickiego. Wówczas jako jedyny zagłosowałem przeciw będąc członkiem Zarządu 

Powiatu Chojnickiego, bo uważałem, że czas, w którym zasłużony dla powiatu chojnickiego 

dla trzech włodarzy, był niewłaściwy, ale oczywiście jest to moja ocena i mój niesmak,  

który po tej całej sprawie pozostaje.  

 

Pan Radny S. Skaja (Starosta): mam troszkę większą wiedzę, przede wszystkim uchwała 

została podjęta w lipcu i naprawdę ani ja się o to nie prosiłem ani nikt mnie nie zmuszał  

do niczego. Przecież to nie ode mnie zależało. Jeżeli ta nagroda czy to wyróżnienie  

ma przynieść chwałę i będą wszyscy na mnie głosować z powrotem, bym bardzo się cieszył, 

ale znając życie może tak nie być. To nie jest jakaś siła, że dostaję w takim czasie a nie 

innym. Mogłem dostać zimą. Na drugi tydzień jadę do Warszawy, mogli mi tam wręczyć  

tą nagrodę i też nie byłoby mniejszych problemów, może nikt by nie wiedział.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: to nie by pomysł starosty odnośnie czasu  

i miejsca. To był pomysł z zarządu, ja tylko pomogłem ustalić czas i miejsce. Jest to dzisiaj 

przykre.  

 

Pan Radny S. Rząska: dopiero jestem na trzeciej sesji rady powiatu i się tak przysłuchuję, 

chociaż nie ukrywam, że jeszcze przedtem od początku kadencji słucham po części sesji, 

które się tutaj odbywają i mam takie wrażenie, że czasami wygląda to w ten sposób, że pani 

radna Dalecka zadaje pytania, ale przecież ma do tego prawo nawet jeśli one są błędne 

zakładając, że ktoś ten błąd wykaże. Nie słyszałem zbyt wielu jakiś personalnych ataków,  

ale od razu chór się odzywa z drugiej strony i jest od razu nagonka na osobę. To fajnie  

tak czasami jak to kiedyś było, nie chciałbym tutaj przyrównywać, ale wygląda jakby bicie 

upadłego, bo jest ktoś w opozycji, zakrzyczymy, a pan przewodniczący no niestety moim 

zdaniem nie powinien dopuszczać do takich komentarzy indywidualnych takich jak pan 

starosta przed chwilą, że ktoś kabluje. Co to znaczy kabluje? Chyba to już nie te czasy  

na kablowanie. Można napisać pismo, można się odnieść, każdy ma prawo do tego, ale ktoś 

powinien zareagować i myślę, że najbardziej pan przewodniczący rady, bo powiem szczerze, 



29 

 

że przeżyłem kilku przewodniczących rady i nigdy nie spotkałem się z tym,  

żeby przewodniczący dopuszczał aż taką krytykę jednej strony miażdżąco nie reagując,  

bo rozumiem, że serce jest po jednej stronie, ale z tego miejsca trzeba byłoby starać się być 

chociaż 60:40.  

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: panie radny powiem szczerze, że gdybym 

chciał być i myślę, że jestem 50:50, to wie pan ile razy musiałbym tą sesję przerwać? Ile razy 

musiałbym głos wyłączyć? Nie mówię o prawej, lewej stronie o przodzie, mówię  

o wszystkich. Gdybym chciał być w 100% sumienny, to cały czas operowałbym guzikami  

i wyłączał głos niestety, panie radny.  

 

Pan Radny M. Szczepański (Wicestarosta): Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Trochę 

się dziwię koledze radnemu, że zabiera głos, że ktoś tutaj kogoś zaszczuwa itd. tak formuła, 

że jedna strona trzy osoby na kogoś, a ktoś nie używa żadnych argumentów, jeżeli nie będą 

padały teksty typu kupowanie nagród, można zadać pytanie. Wiemy dobrze, że kiedyś 

nauczono z mównicy sejmowej jak należy kogoś obrazić zadając pytanie i nie pownosić 

odpowiedzialności karnej. Też możemy taką formułę przyjąć i będziemy siebie nazywać  

już nie powiem jak, bo można używać każdego sformułowania dodając do tego  

czy to prawda, że pan taki czy taki jest tym i tym. Oczywiście taka formuła była 

dopuszczalna, prokuratura nie wiedziała co z takimi rzeczami zrobić itd., ale pewnie nie o to 

chodzi, ale rozmawiajmy na argumenty. Rozumiem, że komuś się nie podoba, że ktoś został 

nagrodzony i ma swoje zdanie i powinien powiedzieć, uważam, że nie powinien pan być 

nagrodzony i takie jest moje zdanie, ale sugerowanie społeczeństwu przecież to jest 

transmitowane. To później dziennikarze będą przekazywać, relacjonować i sugerowanie 

społeczeństwu, że starosta przed wyborami kupił sobie nagrodę czy dostał prezent od 

stowarzyszenia. Cóż to za prezent, przecież kolega radny Redzimski mówi, jeżeli to tak 

szkodzi, bo wszyscy całe społeczeństwo, powiat czy mieszkańcy powiatu są zbulwersowani 

tym, że takie nagrody się daje na 40 dni przed wyborami czy na trzy miesiące, to przecież to 

nie jest nic co pomoże staroście tylko wręcz w drugą stronę. Przecież starosta nie odpowiada 

za to, że ZPP podjął tego rodzaju decyzję akurat w tym czasie a nie innym. Za tydzień jest 

uroczyste zgromadzenie na Zamku Królewskim. Też można powiedzieć, że niestosowne, bo 

mamy wybory, właściwie jak się ogłosi termin wyborów, to powinniśmy pozamykać  

się w czterech ścianach, rzucić pracę i zajmować się tylko i wyłącznie kampanią wyborczą, 

ale przecież nie o to chodzi. Jedni potrafią to robić z większym smakiem i pracować nadal,  
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a inni zachowują się tak jak się zachowują czyli każdy argument każdą rzecz będą 

wykorzystywać tylko po to, żeby zaistnieć politycznie, a przecież nie o to chodzi. Przychylam 

się do tego, że rozmawiajmy merytorycznie, spierajmy się, wytykajmy też błędy tam gdzie 

one są, bo przecież nie ma ludzi idealnych i każdy popełnia błędy. Tylko ten kto nic nie robi 

nie popełnia błędów. Klasyk to ostatnio wspominał w Warszawie. Im mniej będzie takich 

insynuacji, które godzą w dobre imię bądź też mają godzić w dobre imię, to naprawdę będzie 

zupełnie inaczej tu na tych sesjach wyglądało.  

 

Pan Radny J. Schumacher: Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Może zabrzmi  

to śmiesznie, ale mam bardzo duże doświadczenie jeżeli chodzi o pracę z ludźmi, 

przebywania między nimi i troszeczkę czuje się nieswojo, jak się tak domawiamy. Mój ojciec 

opowiadał bajkę z trzema aktami: kije samobije, stoliczku nakryj się i osioł, który pluł 

pieniędzmi, tego życzę całemu powiatowi.   

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: kiedy chciałbym sumiennie wszystkich 

potraktować w punkcie wnioski i oświadczenia radnych, przecież nikt nie złożył z was 

wniosku ani oświadczenia.  

 

Pani Radna L. Paczkowska: Panie Przewodniczący! Nie wiem jak uznacie to co ja powiem, 

zapewniam, że ja już nie będę brała udziału w wyborach. Chciałam zaproponować,  

ponieważ na czasie jest bardzo modna mediacja i mediator tak jak tutaj siedzę,  

a ponieważ jestem od 1997 r. mediatorem fajnie by było, gdybyście państwo na przyszłość  

o takiej osobie pomyśleli.  

 

Pan Radny M. Szmaglinski: proszę państwa, chciałbym swoje oświadczenie przedstawić.  

W związku z tym, że na tej sali mamy cztery osoby płci pięknej jako radne chciałbym  

też zauważyć pracowitość ze strony pani Daleckiej, żebyśmy kiedy kończy się nasza kadencja 

nie byli tak nastawieni, że prawda Mirka była tą atakującą, musieliście się państwo bronić. 

Też musicie państwo zauważyć, że jako osoba, która doszła do naszej rady, była pracowitą. 

Starała się pracować rzetelnie i myślę, że jest taką osób, że będzie godnie reprezentować 

wyborców na przyszłą kadencję. Myślę, że musimy to zauważyć i pogratulować tej osobie, 

żeby tylko nie było to co najgorsze, bo ta pracowitość musimy zauważyć i jeżeli coś państwu 

zauważyła, że nie tak to przyjmijcie to z pokorą i jak to się mówi, starajmy pracować  

dla dobra naszego miasta, z którego jesteśmy wybrani i całego powiatu.  
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Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: co do pracowitości niektórych radnych 

staram się być tutaj minimum trzy razy w tygodniu, jednych widzi się więcej drugich widzi 

się mniej. Ostatnio osoba zadała mi pytanie: co to jest pracowitość i na przykład ktoś zwrócił 

uwagę, mówi, ale macie osoby w radzie, gdyby one głosowały, to byście nic nie zrobili,  

nie głosowały za żadnym budżetem za żadną zmianą. Takie pytanie dostałem.  

Z tą pracowitością dzisiaj dajmy sobie spokój.   

 

Na tym powyższy punkt zakończono.  

 

Ad. 13 

 

Przewodniczący Rady Powiatu R. Skórczewski: zamykam XXXV sesję Rady Powiatu 

Chojnickiego V kadencji. (Uroczyste uderzenie dzwonka.) 

 

Na tym protokołowanie XXXV sesji Rady Powiatu Chojnickiego V kadencji zakończono.  
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